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            Inwestycje w gminie 

 Obecny rok pod wzglňdem inwestycyjnym z pewnoŜciŃ naleŨy zaliczyĺ do udanych dla naszej gminy. PoczŃtek roku 

przyni·sğ nam rozstrzygniňcie przetargu na przebudowň drogi gminnej Annowo ï Gruta o nawierzchni szutrowej; droga  

po przebudowie uzyska nawierzchniň asfaltowŃ na cağej dğugoŜci, tj. 1856 metr·w. Gmina uzyskağa pomoc ze Ŝrodk·w  

Europejskiego Funduszu Rolnego na rzecz Rozwoju Obszar·w Wiejskich (EFRROW) w wysokoŜci ok. 0,5 mln zğotych.  

Inwestycja zakoŒczona bňdzie w sierpniu br. 

 Przeprowadzono wiele przetarg·w na wykonanie dokumentacji i studi·w wykonalnoŜci dotyczŃcych zamierzeŒ  

inwestycyjnych. Realizacja, czyli roboty budowlane, moŨe nie bňdzie miağa miejsca w tym roku, ale czňŜĺ wydatk·w zostanie 

poniesionych jeszcze w tym roku. O tych inwestycjach, kt·re bňdŃ kontynuowane w bieŨŃcym roku, bňdň informowağa  

w kolejnych wydaniach ĂGğosu Grutyò. 

 PoczŃtek lipca przyni·sğ nam kolejne duŨe umowy z pomocŃ publicznŃ: 

- w imieniu Gminy Gruta zawarğam z SamorzŃdem Wojew·dztwa Kujawsko-Pomorskiego umowň dotyczŃcŃ  pomocy  

finansowej (EFRROW) przyznanej w wysokoŜci ponad milion sto tysiňcy zğotych na przebudowň zbiorowego systemu  

zaopatrzenia w wodň w Grucie, kt·ra polegaĺ bňdzie na przebudowie sieci wodociŃgowej o dğugoŜci prawie 6 kilometr·w  

i przebudowie systemu kanalizacji zbiorczej wraz z przepompowniami Ŝciek·w dla Ŝciek·w komunalnych w Grucie o dğugoŜci 

ponad 3,5 kilometra. CağoŜĺ zadania szacuje siň na prawie 2,5 miliona zğotych. Zadanie rozğoŨone jest na dwa etapy. I etap  

planuje siň zakoŒczyĺ w poğowie 2018 roku, a drugi etap rok p·Ŧniej. WaŨna sprawŃ jest oddzielenie kanalizacji sanitarnej  

od deszczowej, co spowoduje wyeliminowanie napğywu wody opadowej do kanalizacji sanitarnej, a w konsekwencji  

do oczyszczalni Ŝciek·w w Meğnie. Innym waŨnym efektem przebudowy sieci wodociŃgowej jest wyeliminowanie przesyğu 

wody rurociŃgiem azbestowo-cementowym. Mam nadziejň, Ũe uda siň uniknŃĺ ï na pewnym etapie rob·t ï dowoŨenia wody 

pitnej beczkowozami, jak to ma miejsce w wielu gminach przy tak duŨych inwestycjach.  

 Po zrealizowaniu inwestycji z zakresu gospodarki wodno ï Ŝciekowej zostanie poğoŨony nowy chodnik w Grucie,  

na kt·ry mamy juŨ zabezpieczonŃ kostkň brukowŃ. 

 Drugim porozumieniem jest umowa zawarta pomiňdzy gminŃ a Wojew·dztwem Kujawsko-Pomorskim, kt·ra dotyczy 

wsparcia finansowego Ŝrodkami budŨetu wojew·dztwa kujawsko-pomorskiego pochodzŃcych z tytuğu wyğŃczenia grunt·w  

z produkcji rolnej. Na modernizacjň drogi dojazdowej do grunt·w rolnych w technologii nawierzchni bitumicznej o dğugoŜci  

ok. 430 metr·w przyznano dofinansowanie w wysokoŜci ponad siedemdziesiňciu tysiňcy zğotych. Droga ta ğŃczy Wiktorowo  

w gminie Gruta ze Skarszewami w gminie GrudziŃdz. Od strony Skarszew r·wnieŨ bňdzie prowadzona podobna inwestycja 

przez gminň GrudziŃdz. Docelowo oczekujň, Ũe komunikacja miejscowoŜci Wiktorowo z gminŃ GrudziŃdz i miastem  

GrudziŃdz bňdzie sprawniejsza. 

Halina Kowalkowska, w·jt gminy Gruta 

 

           Uchwağy Rady Gminy podjňte dnia 5 lipca 2017 r. na XXIV Sesji Rady Gminy Gruta: 

1) Nr XXIV/176/17 w sprawie dokonania zmian w budŨecie Gminy Gruta na rok 2017; 

2) Nr XXIV/177/17 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Gruta na lata 2017-2030. 
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Biblioteka Publiczna rozpoczňğa wsp·ğpracň z OŜrodkiem Czytelnictwa Chorych i Niepeğnosprawnych w Toruniu. W ramach 
porozumienia mogŃ PaŒstwo korzystaĺ z oferty wydawniczej dedykowanej osobom niepeğnosprawnym i ich opiekunom. 
Dziňki temu moŨna zapoznaĺ siň z fachowŃ literaturŃ pomagajŃcŃ w zrozumieniu i rozwiŃzaniu wielu problem·w  
zdrowotnych najbliŨszych Wam os·b. Osoby zainteresowane zapraszamy do kontaktu z pracownikami biblioteki w Grucie 
lub w Okoninie. Wiňcej informacji, ğŃcznie z dostňpnymi aktualnie tytuğami znajdŃ PaŒstwo na stronie internetowej  
biblioteki: biblioteka.gruta.pl                                                                                                             

            Sğup ï 10. rocznica nadania imienia i sztandaru 

 To byğa wyjŃtkowa uroczystoŜĺ zar·wno we wsi Sğup, jak i w gminie 

Gruta. Obchody rozpoczňğa Msza świňta celebrowana przez trzech ksiňŨy: 

kanonika Piotra Neumanna, pochodzŃcego ze Sğupa, oraz Marka Bogackiego  

i Czesğawa Doleckiego. KsiŃdz Piotr Neumann, witajŃc obecnych, podkreŜliğ, 

Ũe prawie 50 lat temu ukoŒczyğ szkoğň podstawowŃ w tej miejscowoŜci.  

Przekazağ on na rňce dyrektora szkoğy rzeŦbň ï popiersie ksiňdza Jana  

LesiŒskiego.  

 -ĂChcň wszystkim podziňkowaĺ za to, Ũe tak uroczyŜcie obchodzicie 

dziesiŃtŃ rocznicň nadania szkole imienia i sztandaru. To piňkne, Ũe pamiňtacie o swoim patronie ksiňdzu 

Janie LesiŒskim kaŨdego roku, a dziŜ w szczeg·lnoŜci. Trzeba pamiňtaĺ o tradycji i historii, trzeba  

pamiňtaĺ o swoich korzeniach, trzeba pamiňtaĺ o wszystkich waŨnych, szczeg·lnych osobach, jakie Ũyğy  

na terenie naszej gminy, w naszej mağej ojczyŦnie. Bo to ta wğaŜnie pamiňĺ trzyma nas przy Ũyciu, daje nam 

siğy i motywacjň do dalszego dziağaniaò ï dziňkowağa wszystkim Halina Kowalkowska, obecna  

na uroczystoŜci.  Po oficjalnych wystŃpieniach nastağa czňŜĺ artystyczna przygotowana przez pracownik·w  

i uczni·w szkoğy. Sğowno-muzyczne przedstawienie opowiadağo o Ũyciu Patrona. Dzieci recytowağy wiersze  

i Ŝpiewağy patriotyczne pieŜni.                                                    

                                                                                                                                                                                              

W·jt Gminy Gruta Halina Kowalkowska skğada serdeczne gratulacje lek. med. Konradowi 

Flisowi za nominacjň do nagrody ĂZğoty Stetoskopò w 2017 r.  Uzyskana wysoka pozycja  

w skali cağego wojew·dztwa bez wŃtpienia potwierdza nie tylko fachowe podejŜcie  

do wykonywanego zawodu, lecz r·wnieŨ podejŜcie do pacjenta. Za jedno i drugie serdecznie 

dziňkujň.  ŧyczň dalszych sukces·w na drodze zawodowej!  

                    ŧegnaj szkoğo! 

 23 czerwca 2017 r. uczniowie wszystkich szk·ğ w gminie zakoŒczyli rok szkolny 2016/2017. Na uroczystych galach 

dyrektorzy podsumowali najwiňksze osiŃgniňcia uczni·w poszczeg·lnych szk·ğ, rozdane zostağy wyr·Ũnienia, nagrody  

rzeczowe i Ŝwiadectwa. Odbyğy siň r·wnieŨ przedstawienia artystyczne. 

 DumŃ napawa fakt, Ũe w tym roku szkolnym niemal 50 uczni·w z cağej gminy uhonorowanych zostağo dodatkowo 

NagrodŃ W·jta za wybitne osiŃgniňcia na r·Ũnych pğaszczyznach - wiedzy, sportu czy kultury. Niebywağy jest r·wnieŨ  

poziom osiŃgniňĺ naukowych w gminie ï w Gimnazjum w Grucie uczennica Adrianna Brzyska dokonağa rzeczy niebywağej  

ï Ŝrednia jej ocen wyniosğa 6,0! Serdecznie gratulujemy wszystkim tym, kt·rzy mogŃ poszczyciĺ siň Ŝwiadectwem  

z biağo-czerwonym Ăpaskiemò!  

 R·wnieŨ w Gimnazjum w Grucie zakoŒczenie roku przybrağo bardzo  

emocjonalnŃ formň ï uczniowie klas III, ŨegnajŃcy siň ze szkoğŃ, przygotowali niemağŃ  

niespodziankň dla swych nauczycieli. Zrealizowali zabawne przedstawienie pokazujŃce  

rzeczywistoŜĺ szkolnŃ w krzywym zwierciadle. Na twarzach wszystkich zebranych  

pojawiğ siň uŜmiech, a uczniowie zostali nagrodzeni gromkimi brawami.            

Foto: RAS/Tekst: OK                                                             

Foto/tekst: RAS 

Informujemy, Ũe Msza świňta upamiňtniajŃca 78. rocznicň wybuchu II wojny Ŝwiatowej odbňdzie siň dnia 3.09.2017 r.  

o godzinie 13:00 na cmentarzu wojennym w Meğnie 

Tekst: CC 

     Z ksiŃg USC 

W czerwcu 2017 r. w naszej gminie urodziğo siň 9 dzieci, 2 osoby zmarğy.  

10 par zawarğo zwiŃzek mağŨeŒski.   
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           StraŨacka rywalizacja! 

  

 24 czerwca 2017 r. w Meğnie przeprowadzono 

Gminne Zawody Sportowo-PoŨarnicze zorganizowane 

przez w·jt gminy Halinň Kowalkowska oraz ZOG ZOSP 

RP. W zawodach udziağ wziňğo 11 druŨyn (w tym  

2 mğodzieŨowe, 1 kobieca i 8 senior·w). Komisjň  

sňdziowskŃ powoğağ Komendant Miejski PSP  

w GrudziŃdzu brygadier Robert Gutowski. SňdziŃ gğ·wnym 

byğ mğodszy brygadier Paweğ Stachowicz. 

 Jeszcze przed rozpoczňciem zawod·w nastŃpiğa  

podniosğa chwila - czğonek ZarzŃdu Oddziağu Wojew·dzkiego ZOSP RP druh Sğawomir Chyğa i bryg. R. Gutowski wrňczyli 

szeŜciu straŨakom Medal BrŃzowy ĂZasğugi dla PoŨarnictwaò oraz jedenastu innym Odznakň ĂStraŨak Wzorowyò. 

 Zawody rozegrane zostağy w r·Ũnych konkurencjach m.in. w biegu sztafetowym, rozwiniňciu bojowym czy ĺwiczeniach 

bojowych. Dobre przygotowanie druŨyn zaowocowağo niewielkimi r·Ũnicami w uzyskanych rezultatach, co z kolei skutkowağo 

wielkimi emocjami, aŨ do ostatniej konkurencji.  

- ĂCieszy mnie tak wysoki poziom wyszkolenia druh·w, bo ich fachowoŜĺ gwarantuje szybkŃ pomoc w razie zagroŨenia  

poŨarowego, ale teŨ w kaŨdej innej trudnej dla mieszkaŒc·w gminy sytuacjiò ï podsumowağa zawody w·jt gminy. 

 Klasyfikacja generalna wynik·w wyglŃdağa nastňpujŃco: wedğug regulaminu CTiF : ï I m. OSP Boguszewo (chğopcy), 

a wŜr·d dziewczŃt I m. OSP Gruta. Natomiast klasyfikacja generalna zawod·w w klasie seniorzy: I m. OSP Gruta II, II m. 

OSP Boguszewo II, III m. OSP Boguszewo I, IV m. OSP Plemiňta II, V m. OSP Plemiňta I, VI m. OSP Gruta I, VII m. OSP 

Sğup, VIII m. OSP Goğňbiewko. Natomiast wŜr·d kobiet I m. zajňğo OSP Boguszewo. 

 Druhom dopisağa pogoda, a tradycji stağo siň za doŜĺ i obecnym na zawodach, jak co roku, serwowano smacznŃ  

groch·wkň.                                                                                                                                                         Foto/tekst:  RAS 

                            é15 lat minňğo jak jeden dzieŒé 

Jubileusz dziağajŃcej w gminie juŨ od 15 lat grupy muzycznej ĂPčĞnaPčĞò stağ siň pretekstem do rozmowy z jej  

liderem Krzysztofem Janikowskim o przyszğoŜci zespoğu. 

Jubileusz 15 ïlecia istnienia to okazja do podsumowaŒ. Z czego jest Pan najbardziej dumny w Ũyciu zawodowym? 

Zawsze lubiğem pracň z mğodzieŨŃ, przynosi mi ona ogrom satysfakcji. PatrzŃc na tych 15 lat mojej pracy, nagrane pğyty, projek-

ty muzyczne mogň stwierdziĺ, Ũe wykonaliŜmy kawağ dobrej roboty. Dla mnie jako instruktora najistotniejsze jest r·wnieŨ  

to, abyŜmy cağy czas siň rozwijali, majŃc jednoczeŜnie ŜwiadomoŜĺ, jaki potencjağ w nas drzemie.  

14 czerwca 2017 r. w Ŝwietlicy w Meğnie odbyğ siň uroczysty koncert. Jak Pan wspomina to wydarzenie? 

SŃ to miğe momenty, kt·re nagradzajŃ naszŃ codziennŃ pracň. Miğo byğo patrzeĺ na peğnŃ salň publicznoŜci. Nie zabrakğo naszych 

najbliŨszych, przyjaci·ğ i fan·w, kt·rzy ŜledzŃ nasze poczynania muzyczne. Cieszy r·wnieŨ fakt, Ũe w przygotowaniach  

do jubileuszu pomagali nam: dyrektor GCK Hanna Szumotalska, Stanisğaw Raginiak oraz p. Honorata Gajewska (scenografia). 

W samym koncercie wziňğy udziağ dziewczňta z grudziŃdzkiego ch·ru Alla Camera oraz Jakub GromadziŒski (akompaniament 

na fortepianie). Serdecznie im dziňkujň. 

Wspomniany koncert to r·wnieŨ prezentacja kawağk·w z nowej pğyty ï jak scharakteryzuje Pan najnowszy owoc pracy? 

Z czystym sumieniem mogň przyznaĺ, Ũe jest to najlepsza pğyta, jakŃ udağo nam siň dotychczas nagraĺ. WaŨnym jest aby siň cağy 

czas rozwijaĺ i iŜĺ do przodu, a sğuchajŃc tej pğyty, mam takie poczucie. Na to skğada siň wiele czynnik·w. Nad pğytŃ,  

nad starannym doborem piosenek pracowaliŜmy blisko rok, nagrywaliŜmy kilka miesiňcy. Odbiorca znajdzie tu przede  

wszystkim utwory dotykajŃce waŨnych spraw mğodego czğowieka, kt·ry powoli wchodzi w dorosğe Ũycie. Na tym etapie  

sŃ wğaŜnie ci, z kt·rymi Ŝpiewam. Nasza pğyta to takŨe piosenki o miğoŜci.  

Z jakich gatunk·w muzycznych czerpiecie najbardziej? 

Trudno okreŜliĺ jeden gatunek muzyczny, w kt·rym siň poruszamy. Wystarczy popatrzeĺ na projekty muzyczne,  

kt·re w przekroju tych lat udağo nam siň przygotowaĺ - otrzymamy ogromny przekr·j gatunk·w muzycznych,  

w kt·rych siň dobrze czujemy. 

Jak ukğada  siň wsp·ğpraca miňdzy czğonkami zespoğu? Czy jest muzyczna chemia miňdzy Wami?  

Podczas pr·b bardzo czňsto siň spieramy nt. doboru utworu, ich aranŨacji, sposobu wykonania. WaŨnym 

jest, aby dyskusje te byğy tw·rcze i przynosiğy zamierzony efekt.  P·ki co, tak wğaŜnie jest. 

NajbliŨszy koncert 

zespoğu juŨ podczas 

Dni Gminy Gruta!  
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                          IV Konkurs ZrňcznoŜci PowoŨenia Zaprzňgami Parokonnymi za nami! 

 

 17 czerwca ï na zaproszenie w·jt Haliny Kowalkowskiej ï zjechağo do naszej gminy kilkunastu wğaŜcicieli  

zaprzňg·w parokonnych. PowoŨŃcy przez ponad dwie godziny rywalizowali miňdzy sobŃ. To byğy juŨ czwarte z rzňdu  

zawody w gminie Gruta. Miejscem ciekawej i emocjonujŃcej rywalizacji byğo boisko w Meğnie Cukrowni. PowitaliŜmy  

zaprzňgi miňdzy innymi ze stajni Wielgie, WŃdzyŒ, Skurpie, Piastowo, GrŃŨawy i KochoŒ.  

 Na boisku, na szerokoŜci niewiele wiňkszej od bryczki, ustawione byğy pachoğki z piğeczkami, kaŨde ich strŃcenie 

skutkowağo karnymi sekundami. PowoŨenie to permanentny slalom miňdzy pachoğkami, cağy szereg skrňt·w i nawrot·w, 

tylko chwilami powoŨŃcy mogli wprowadziĺ konie w galop.  

 SňdziŃ gğ·wnym zawod·w byğ Michağ Masğowski z GrudziŃdza, natomiast technicznym Adam Schmidt. I miejsce 

zajňli powoŨŃcy Rafağ PaszyŒski i Joanna Kretkowska z miejscowoŜci Wielgie. Drugie miejsce przypadğo Danielowi  

Chaberskiemu i Marcinowi Chaberskiemu ze stajni Skurpie, natomiast trzecie Stanisğawowi Janikowi i Piotrowi  

Mondzelewskiemu z Klubu Rywal w GrudziŃdzu. Odnotujmy, Ũe w zawodach wziŃğ udziağ takŨe zaprzňg jednokonny,  

tzw. singiel, czyli Adam Kurzaj i jego niewielki konik DŨina.  

WymieŒmy sponsor·w czwartych zmagaŒ w powoŨeniu zaprzňgami parokonnymi: Halina Kowalkowska,  

w·jt gminy Gruta, Kujawsko-Pomorski ZwiŃzek Hodowc·w Koni w Bydgoszczy, Terenowe Koğo Hodowc·w Koni  

w GrudziŃdzu, Gminne Centrum Kultury w Grucie i Waldemar KuryŜ z Wielkich Lnisk.    

Smaczny bigos i groch·wkň dla publicznoŜci i zawodnik·w ugotowağy panie z kuchni Zespoğu Szk·ğ w Grucie.  

                                                                         Tekst/foto: RAS   

 Bawimy siň na trzeŦwo! 

 

 Gminna Komisja RozwiŃzywania Problem·w Alkoholowych w Grucie zaprosiğa mieszkaŒc·w gminy na kolejny, 

sz·sty juŨ Piknik Razem na trzeŦwo. Znakomitej imprezie, kt·ra po raz pierwszy odbyğa siň w ogrodzie Gminnego Centrum 

Kultury, patronowağa w·jt Halina Kowalkowska. O dobrŃ zabawň postarali siň pracownicy GCK, Warsztatu Terapii  

Zajňciowej UŜmiech, środowiskowego Domu Samopomocy w DŃbr·wce Kr·lewskiej, Gminnej Biblioteki Publicznej  

oraz z organizacji pozarzŃdowych.   

 Mimo Ũe  pogoda 1 lipca poskŃpiğa sğoŒca, chňtnych  

do wsp·lnej zabawy nie brakowağo. WŜr·d zorganizowanych  

atrakcji kaŨdy m·gğ znaleŦĺ coŜ dla siebie. Bogaty wyb·r  

konkurencji rozpoczŃğ siň od konkursu plastycznego i literackiego 

przez rywalizacjň w warcaby, skoŒczywszy na toczeniu opon, 

slalomie w alkogoglach czy strzelaniu z wiatr·wki.  

 Szczeg·lnie ciekawy okazağ siň byĺ pokaz tresury psa  

policyjnego poprowadzony przez aspiranta Sğawomira  

Jaworskiego i starszego sierŨanta sztabowego Piotra Chyğň.  

Rywalizacja stağa na najwyŨszym poziomie, a zwyciňzcy zostali 

nagrodzeni. Imprezň plenerowŃ uŜwietniğy wystňpy Doroty  

Berent ze swoimi zespoğami: TiM oraz Doris Band.  

Na przybyğych do GCK goŜci czekağ r·wnieŨ smakowity  

poczňstunek. 

            

      Organizatorzy dziňkujŃ za wsp·lnŃ zabawň! 
Tekst/foto: RAS 
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           Deszczowa Noc świňtojaŒska 

 

 1 lipca odbyğa siň 6. juŨ Noc świňtojaŒska, organizowana przez  

Stowarzyszenie Aktywna WieŜ Sğup, w partnerstwie z soğectwem Sğup. Tym 

razem z powodu deszczowej pogody impreza wyjŃtkowo odbyğa  

siň w Ŝwietlicy w Sğupie. GoŜcie jednak dopisali, a zabawa  

przy akompaniamencie DJ Condeja trwağa do biağego rana. Dla dzieci  

przewidziano konkursy, zabawy na dmuchaŒcach, Smile-fotobudkň  

i przejaŨdŨki konne.  

  Na imprezie nie mogğo zabraknŃĺ kawiarenki z degustacjŃ swojskiego 

ciasta, tradycyjnej lokalnej kuchni oraz wiejskiego stoğu, gdzie serwowano 

swojski chleb ze smalcem i og·rkiem. Te wszystkie smakoğyki przygotowywane byğy przez panie, nie tylko ze Stowarzyszenia. 

- ĂSerdecznie dziňkujň wszystkim osobom, kt·re nas jako Stowarzyszenie  otaczajŃ na co dzieŒ  i  przykğadajŃ  swojŃ dğoŒ  

do naszych mağych, a zarazem wielkich sukces·w. Bez Was nic nie byğoby moŨliwe, siğa jest w jednoŜciò ï m·wiğa prezes  

Stowarzyszenia Katarzyna KurzyŒska 

                                                                                                                                                                     Tekst/foto: KK 

                        Gdzie mieszkajŃ lalki? 

2 lipca br. mieliŜmy okazjň obejrzeĺ kolejne przedstawienie przygotowane przez 

K·ğko Teatralne ze SP w Plemiňtach. Sztuka pt. ĂTam gdzie mieszkajŃ lalkiò 

spotkağa siň z Ũywym przyjňciem zebranej publicznoŜci. Na sukces grupy  

teatralnej opr·cz mağych-wielkich aktor·w pracuje r·wnie ciňŨko Dorota 

KruszczyŒska, opiekun K·ğka Teatralnego, kt·rŃ zaprosiliŜmy do rozmowy  

na temat speğniania wielkich marzeŒ. 
 

SkŃd u Pani taka fascynacja teatrem? 

KaŨdy czğowiek ma jakieŜ fascynacje, zainteresowania, zdolnoŜci. Czňsto po prostu przyjmujemy, Ũe tak jest. Ja jednak wiem, 

Ũe to, co mamy, otrzymaliŜmy od Pana Boga. JeŜli to co otrzymaliŜmy, potrafimy dostrzec, rozwinŃĺ, podzieliĺ siň tym z innymi 

w·wczas jest to coŜ, co daje nam wiele radoŜci. ĂKocham teatr, bo jest inny, Ũywyò tak jak powiedziağa jedna z wystňpujŃcych 

Ăaktorekò w ostatnim przedstawieniu. Ăŧywyò w przeciwieŒstwie do tego, co dzisiaj daje nam tak czňsto Ŝwiat. 

Czy trudno jest zaszczepiĺ w tak mğodych ludziach Ăbakcyla teatralnegoò? 

Z jednej strony trudno, poniewaŨ dzisiaj mğodzi sŃ zasypywani nowoczesnoŜciŃ, ogromem wraŨeŒ, wrňcz ich natğokiem, a teatr 

to ĂcoŜ tradycyjnegoò, a moŨe dla kogoŜ nawet przestarzağego, co wydawaĺ by siň mogğo, Ũe nie ĂwciŃgnieò mğodych. JeŜli  

jednak znajdŃ siň ludzie, kt·rzy chcŃ oddaĺ cağych siebie dzieciom, przede wszystkim sw·j czas i serce, to dzieci potrafiŃ  

to dostrzec, doceniĺ i odwzajemniĺ siň. I to, co wydawağo siň trudne, staje siň wsp·lnŃ tw·rczŃ zabawŃ i samŃ przyjemnoŜciŃ. 

Czy trudno jest robiĺ cos tak niesztampowego dla mğodzieŨy w tak mağym otoczeniu? Z dala od wielkich teatr·w, scen? 

UwaŨam, Ũe zawsze moŨna dziağaĺ i robiĺ rzeczy niekonwencjonalne zar·wno w Ŝrodowisku wiňkszym, jak i mağym. Trzeba  

na pewno poszukiwaĺ, docieraĺ do dzieci, aby coŜ co chcemy z nimi zrobiĺ byğo odbierane przez nich nie tylko jako praca,  

wysiğek, ale by dawağo im poczucie zabawy. TrudnoŜĺ moŨe czasami tkwiĺ w tym, Ũe nie tylko teatry sŃ daleko, ale takŨe  

szkoğa, w kt·rej odbywajŃ siň pr·by. Tak naprawdň nie wystarczy, Ũe dziecko chce byĺ w teatrzyku, ale takŨe rodzic musi tego 

chcieĺ i byĺ Ŝwiadom pewnych obowiŃzk·w. Dzieci trzeba dowoziĺ na pr·by i je odbieraĺ, czyli opiekunowie muszŃ byĺ  

dyspozycyjni. SpoŜr·d 28 dzieci aŨ 23 trzeba dowoziĺ. W tym miejscu bardzo dziňkujň rodzicom za pomoc i wsp·ğpracň.  

Jak dğugo musicie ĺwiczyĺ, by dojŜĺ do takiej perfekcji jak na ostatnim przedstawieniu? 

KaŨde przedstawienie przygotowujemy przez okres ok. trzech miesiňcy. Pr·by odbywajŃ siň dwa razy w tygodniu. OczywiŜcie 

w pojedynkň byğoby trudno zrobiĺ. Cağego siebie daje dla dzieci miğoŜnik teatru ks. Marek Wysiecki. Nie wiem, czy to jest  

perfekcja, ale staramy siň zaszczepiaĺ w dzieciach poczucie tego, Ũe jeŜli coŜ chcň zrobiĺ, czegoŜ nauczyĺ siň, muszň  

tak pracowaĺ, aby wyniki byğy jak najlepsze. Staramy siň takŨe dowartoŜciowywaĺ dzieci. Pokazywaĺ, Ũe kaŨda rola  

jest najwaŨniejsza. To wszystko, wraz z wğoŨonym w to sercem, moŨe stworzyĺ sztukň, kt·rŃ bňdziemy chcieli pokazaĺ.  

A najprzyjemniejsze momenty z Ũycia zawodowego? 

To te, gdy ktoŜ zwyczajnie po latach poznaje, powspomina, podziňkuje. W przeszğoŜci prowadziğam teatr mğodzieŨowy i bywa, 

Ũe po latach spotykamy siň i wspominamy wsp·lnie spňdzone chwile i niejednokrotnie sğyszň sğowa wdziňcznoŜci za Ăczas  

niezwykğyò, kt·ry mğodzieŨ spňdzağa w Ănaszym teatrzeò, jak Ŝwietnie siň wtedy bawiliŜmy.  Foto: L.Domowicz 


